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 برجام یک توافق  نامه  چندجانبه در زمینه منع گسترش سلاح  های 
هسته ای است و اروپا یکی از بانیان این توافق  نامه بوده است. همین 
موضع اصولی بود که اروپا را واداشت که از سال ۲۰۱۸ و خروج ترامپ 
از برجام در حد بضاعت خود در حراست از برنامه اقدام مشترک بکوشد 
اما دلیل این همه تلاش چه بود؟ از نظر اروپا این توافق مقدمات یک 
خاورمیانه ایمن تر را فراهم می  کند. حال با ورود بایدن به کاخ سفید و 
اولویت این دولت در زمینه بازگشت به برجام، این اتحادیه می خواهد 
به موازات تلاش برای بازگشت ایران و آمریکا به تعهدات برجامی خود، 
موضوعات منطقه ای و سایر مسائل را مورد بحث قرار دهند از همین رو 
اروپا طی روزهای آینده نقشه راهی را برای خود ترسیم خواهد کرد و 
باید در انتظار این تحولات بود. اروپا از کانال های دیپلماتیک موجود 
با ایران استفاده خواهد کرد تا از تنش ها میان آمریکا و ایران در 
منطقه و به  طور خاص در عراق، جایی که از ریسک واقعی برای بروز 
تنش  های گسترده برخوردار است، بکاهد چرا که هرگونه تنش پیش 
از مراسم تحلیف بایدن می تواند تمام راه های دیپلماتیک میان تهران 
و واشنگتن را مسدود کند. اروپا وارد پروسه رایزنی فشرده با اسرائیل، 
عربستان، امارات و سایر بازیگران منطقه  ای با هدف جلوگیری از 
تشدید تنش ها با تهران می  شوند. تلاش های اروپا برای ایجاد ثبات 
فراگیر در عراق و یمن در این بازه زمانی دوچندان خواهد شد. اروپا در 
گام بعدی با رویکرد حداکثری خود مبتنی  بر اعمال فشار بر تهران برای 
انجام گفت وگوهای بیشتر در حوزه  های منطقه ای وارد عمل می شود 
امری که می  تواند به  دلیل اولویت های امنیت ملی ایران این گفت و گوها 
را از حالت انتقادی به حالت تنش آمیز و بحرانی تبدیل کند. پرسش 
مهم این است که ایران در صورت بازگشت به برجام چگونه می تواند 
در برابر این فشارها ابتکار عمل به خرج دهد؟ آیا تکیه به روسیه و چین 
در این حیطه راهگشاست؟ پاسخ به این سوال به نوع تعاملات این 
کشورها با یکدیگر در دوره بایدن و همین طور اولویت  های امنیت ملی 
و سیاست خارجی روسیه و چین و همچنین سیاست خارجی ایران 
بستگی دارد. پیش  بینی می شود روابط دولت جدید آمریکا با روسیه 
و چین نسبت به روزهای گذشته تفاوت چشمگیری نکند و حتی 
تنش آمیزتر شود اما تنش بیشتر لزوما این دو کشور را به سوی مواجهه 
این دو بازیگر در جبهه شرق با غرب بر سر ایران نمی کشاند، چرا که 
روابط منطقه  ای هر دو دولت از متغیرهای دیگری نیز متاثر می  شوند. 
چین نیز تقریبا مشابه همین دغدغه ها را دارد و عمده نیازهای انرژی 
خود را از دولت های عربستان و امارات تامین می کند. بنابراین مسکو 
و پکن تقابل با اروپا و آمریکا بر سر ایران را به گونه  ای مدیریت خواهند 
کرد که منافع عمده آن ها در روابط با سایر بازیگران منطقه ای دچار 
چالش نشود. ایران بهتر است برای بالانس کردن فشارها برای مذاکرات 
فراتر از حوزه  هسته ای در استراتژی کلان سیاست خارجی خود 
اصلاحاتی را به عمل آورد و از سیاست موازنه منفی متناسب با دوران 
جنگ سرد و نظام دوقطبی منعطف به سمت یک سیاست خارجی 
موازنه مثبت و ایجاد تنوع در سبد سیاست خارجی خود حرکت کند 
و این اتفاق رخ نخواهد داد مگر اینکه ما از حالا تنش  زدایی و تعمیق 

روابط با غرب و شرق را همزمان به پیش ببریم.

نقشه راه اروپا برای ایران

عیادت از آیت ا... علوی گرگانی
از  والمسلمین محمدی گلپایگانی  حجت الاسلام 
طرف رهبر معظم انقلاب اسلامی در بیمارستان محل 
بستری آیت ا... علوی گرگانی حضور یافت. حجت الاسلام 
والمسلمین محمدی گلپایگانی از طرف رهبر معظم 
انقلاب در بیمارستان محل بستری آیت ا... علوی گرگانی 
حضور یافت و ضمن عیادت، در جریان آخرین وضعیت 
درمانی ایشان قرار گرفت. حجت الاسلام والمسلمین 
محمدی گلپایگانی با ابلاغ سلام رهبر انقلاب اسلامی، 

برای آیت ا... علوی گرگانی دعا و آرزوی سلامتی کرد. 

معیشت مردم خط قرمز مجلس است
رئیس مجلس با اشاره به مطالبی که از سوی نمایندگان 
در جریان بررسی پیشنهاد حذف ارز ترجیحی در لایحه 
بودجه مطرح شد تاکید کرد: بارها گفته ام که معیشت 
مردم خط قرمز مجلس است و جای هیچ شکی در این 
حوزه نیست مجلس تصمیم کارشناسی در این حوزه اتخاذ 
خواهد کرد. علی اکبر کریمی در جریان جلسه علنی دیروز 
مجلس و بررسی بخش درآمدی لایحه بودجه سال ۱۴۰۱ 
پیشنهاد حذف بند الحاقی ۱ تبصره ۱ لایحه بودجه را که به 
تخصیص ارز ترجیحی برای تامین کالاهای اساسی در سال 
آینده باز می گشت مطرح کرد. وی در توضیح پیشنهاد خود 
بیان کرد: اختصاص ۹میلیارد دلار برای تامین کالاهای 
اساسی در سال ۹۷ با فهرست ۱۵ قلم کالای اساسی 
تصویب شد، اما به تدریج بخش اعظمی از کالاها از این 
لیست حذف شد و اکنون ۵ الی ۶ قلم از این کالاها باقی 
مانده است تخصیص این ارز فسادهای گسترده ای را ایجاد 
کرده و پرونده های متعددی در دستگاه قضائی وجود دارد و 
این ارز فرصت بزرگی را برای رانت خواری در اقتصاد کشور 
فراهم کرده است. همه ما آثار تورمی ناشی از حذف این 
ارز را می دانیم اما می توان اختلاف مابین ارز ترجیحی و ارز 
آزاد را به افرادی که قابل اعتماد هستند پرداخت کرد تا این 

چندین قلم کالا نیز بدون مشکل تامین گردد. 

 بیانیه 160 نماینده
 به روسای جمهور و قوه قضائیه 

نماینده   ۱۶۰ بیانیه  مجلس  رئیسه  هیات  عضو 
مجلس به رئیس جمهور و رئیس قوه قضائیه در رابطه 
با صدور مجوزهای کسب و کار به صورت الکترونیکی 
را قرائت کرد. در بخشی از این بیانیه آمده است: از آنجا 
که تعلل دستگاه های اجرایی در اجرای احکام قانون 
انقلابی فوق الذکر در همان قانون جرم انگاری شده 
است، ما نمایندگان مجلس از رئیس معزز قوه قضائیه 
می خواهیم دادستانی و سازمان بازرسی کل کشور را 
موظف کنند روسای دستگاه هایی که بعد از ۱۸اسفند 
۱۴۰۰ مجوزهایشان الکترونیک و از مسیر درگاه ملی 
مجوزهای کشور صادر نمی شود، بدون هیچ ملاحظه ای 

احضار و علیه شان اعلام جرم کنند. 

مجلس دنبال گرانی کالاهای 
اساسی نیست

نماینده خلخال در مجلس گفت: مجلس به دنبال 
گرانی کالاهای اساسی نیست، بلکه به دنبال این است 
کالاها با قیمت مناسب و به وفور در دسترس باشند. 
سیدغنی نظری با اشاره به اینکه رانت خواری ۵۰۰ نفر از 
ارز ترجیحی برای مجلس قابل قبول نیست، تصریح کرد: 
براساس بند ۹ اصل ۳ قانون اساسی رفع تبعیض های ناروا 
و ایجاد امکانات به صورت عادلانه الگوی مجلس است. ما 
باید کاری کنیم ارز ترجیحی به دست مصرف کننده و 
تولیدکننده واقعی برسد، به ویژه کسانی که در روستاها 
هستند و در تأمین نهاده های دامی مشکل دارند. نظری 
با بیان اینکه کمیسیون تلفیق تصمیمات خوبی درباره 
این موضوع اتخاذ کرده است، اظهار کرد: ما باید نظارت 
جامعی بر ارز ۴۲۰۰ تومانی داشته باشیم و شرایطی ایجاد 

شود که رانت خواران ارز ترجیحی پاسخگو باشند. 

دستور رئیسی به مخبر و وحیدی 
سخنگوی دولت اعلام کرد: رئیس جمهور به معاون 
اول و وزیر کشور دستور داد عملکرد مدیران ملی و 
استانی را ارزیابی کنند. علی بهادری جهرمی سخنگوی 
دولت با انتشار مطلبی در حساب کاربری خود در توئیتر 
نوشت: رئیس جمهور به معاون اول و وزیر کشور دستور 
داد عملکرد مدیران ملی و استانی را ارزیابی کنند تا نقاط 

ضعف، کاستی ها و نقاط قوت آشکار شود. 

ساز وکار واگذاری بنگاه های دولتی 
نمایندگان مجلس ساز و کار واگذاری بنگاه های دولتی 
پس از احراز صلاحیت حرفه ای و اهلیت فنی و مالی در 
سال آتی را تعیین کردند. نمایندگان مجلس در جریان 
جلسه نوبت عصر دیروز مجلس و بررسی بخش درآمدی 
لایحه بودجه ۱۴۰۱، بند الف و ب تبصره ۲ لایحه بودجه 
را بررسی کرده و آنها را به تصویب رساندند. بر اساس بند 
الف تبصره ۲، به دولت اجازه داده می شود، بنگاه های 
دولتی مشمول گروه های )۱( و )۲( موضوع ماده )۲( قانون 
اجرای سیاست های کلی اصل چهل و چهارم )۴۴( قانون 
اساسی مصوب ۲۵ /۳/ ۱۳۸۷ با اصلاحات و الحاقات بعدی 
را پس از احراز صلاحیت حرفه ای و اهلیت فنی و مالی و 
همچنین عدم بدهی معوق متقاضی به نظام بانکی، سازمان 
خصوصی سازی وصندوق های بازنشستگی با رعایت ماده 
)۶۳( قانون رفع موانع تولید رقابت پذیر و ارتقای نظام مالی 
کشور الحاقی مصوب ۳۰ /۲/ ۱۳۹۷، واگذار یا منتقل نماید. 

 وزارت خارجه
 از موضوعات جناحی دور باشد

یک دیپلمات پیشین کشورمان با طرح این پرسش که 
چگونه باید وزارت خارجه از منظر ساختاری و کارگزاری 
تغییر کند؟ گفت: وزارت خارجه باید از موضوعات جناحی 
دور باشد. تا این روند باشد منافع ملی ما در همه جا تحت 
تاثیر است. خسرو رضا زاده گفت: آنچه از کارشناسان مطرح 
سیاست خارجی استنباط می شود این است که منشوری 
از واقع گرایی و نو واقع گرایی تحت عنوان خردگرایی در 
جهان در حال نمود است. به عنوان مثال آنچه در وین در 
مذاکرات هسته ای در حال اتفاق است بر اساس یه رویکرد 
جهانی دنبال می شود. وی افزود نگاه دانشگاهیان به روابط 
خارجی و عملکرد دستگاه سیاست خارجی همچنان 
مورد توجه است و از این روست که قبل از انتخاب آقای 
امیرعبداللهیان ۲۷دانشگاه در حوزه سیاست خارجی نامه 
می نویسند که وزیر امور خارجه باید چه ویژگی هایی داشته 
باشد و این یعنی اگر وزارت خارجه می خواهد پیشرفت 

داشته باشد باید با دانشگاه ها در ارتباط باشد. 

خبـــر

هادی خسروشاهین
تحلیلگر مسائل بین الملل

رئیس قوه قضائیه تاکید کرد:  

گام های عملی تر برای تحقق اقتصاد مقاومتی و مقابله با فساد
 نظارت ویژه دادستان ها بر شبکه توزیع محصولات عید 

آرمان ملی: رئیس قوه قضائیه با اشاره به ابلاغ دستور 
رئیس دستگاه قضا مبنی بر حذف تشریفات و هزینه های 
زائد و لزوم اجرای یکپارچه و دقیق آن در قوه قضائیه از 
مسئولان قضائی که طی یک هفته اخیر بلافاصله در حذف 
و کاستن از تشریفات برای مدیریت هزینه ها و صرفه جویی 
در مصارف با توجه به شرایط اقتصادی کشور و مردم، همت 
گماشته اند، تقدیر کرد و مجدداً به مسئولان قضائی در 
سراسر کشور توصیه کرد تا در اقدامات و برنامه های خود 
ضمن تلاش برای بازدهی مناسب، نسبت به حذف، تقلیل 
و کاهش محسوس مخارج و هزینه ها در حوزه تشریفات 
اقدام کنند. حجت الاسلام والمسلمین محسنی اژه ای با 
بیان اینکه حفظ ارزش های اسلامی و دینی از ضروریات 
است، به برخی حواشی و ایراد مطلبی خلاف شرع و عرف 
در حاشیه جشنواره فیلم فجر، اشاره کرد و از دادستانی 
کل کشور، دادگستری و دادستانی تهران و همچنین 
معاونت پیشگیری از وقوع جرم قوه قضائیه که در این 
رابطه مسئولانه، فعالانه و پیشگیرانه ورود کرده و ارشادات 
و تذکرات لازم را مطرح کردند، تقدیر به عمل آورد. اژه ای با 
اشاره به پشت سرگذاشتن ۲۹بهمن »روز اقتصاد مقاومتی 
و کارآفرینی«، مقوله اقتصاد مقاومتی را نسخه دفع شر 
دشمنان در حال و آینده دانست و تاکید کرد: با بکارگیری 
مؤلفه های اقتصاد مقاومتی می توانیم تحریم های ظالمانه 

دشمنان را خنثی کنیم و این خطوط اقتصاد مقاومتی 
است که نقش مستقیمی در تحکیم استقلال و عزت کشور 
دارد و می تواند به دیپلمات های کشورمان در رویارویی با 
طرف های مقابل، بسط ید و قدرت مانور دهد. رئیس قوه 
قضائیه به مقامات و مسئولان قضائی و نظارتی توصیه 
کرد که تا حدامکان از فعالان اقتصادی، تولیدکنندگان، 
صنعتگران و کارآفرینان که افسران جنگ و نبرد اقتصادی 
می باشند حمایت کنند و بین وقوع فساد و تخلف تفکیک 
قائل شوند. وی ادامه داد: مسئولان قضائی و نظارتی در آنجا 
که فساد رخ می دهد قاطعانه، بدون تبعیض و سریع ورود 
کنند، اما در مواردی که صرفاً تخلف و یا احیاناً برداشت 
نادرست از قانون و رویه های اداری صورت گرفته، موضوع 
را به مرجع ذیصلاح جهت برخورد مقتضی ارجاع دهند. 
حجت الاسلام  والمسلمین محسنی اژه ای با تاکید بر اینکه 
برای تحقق مؤلفه های اقتصاد مقاومتی و همچنین مقابله 
با فساد باید گام های عملی تری برداشته شود، به مسئولان 
قضایی و نظارتی توصیه کرد که در صورت وقوع فساد در 
یک بنگاه اقتصادی و تولیدی، علاوه بر آنکه قاطعانه و 
بدون تبعیض به این فساد رسیدگی کنید در عین حال 
توجه داشته باشید که به استمرار فرایند تولید و اشتغال 
در آن بنگاه لطمه وارد نشود. رئیس دستگاه قضا در ادامه 
شبکه توزیع را یکی از اضلاع مهم در ساختار اقتصاد و بازار 

دانست و با اشاره به ناسالم و معیوب بودن شبکه توزیع 
محصولات در کشور، با توجه به در پیش بودن ایام عید 
نوروز به دادستان های سراسر کشور مأموریت داد که در 
راستای وظایف نظارتی برای اصلاح چرخه معیوب و ناسالم 
توزیع اقدام جدی داشته باشند و نهایت مساعدت را با 
دولت و تعزیرات برای نظارت بر توزیع محصولات در بازار 
انجام دهند تا از این ناحیه مشکل و گرفتاری برای مردم 
ایجاد نشود. او درعین حال از اقدامات دولت سیزدهم برای 
رفع معایب و ایرادات شبکه توزیع محصولات در کشور و 
مقابله با سوداگری های برخی دلال ها و واسطه ها، تقدیر 
به عمل آورد و بیان داشت: بدون تردید دستگاه قضائی 
در جهت رفع اشکالات شبکه توزیع محصولات در بازار، 
مساعدت های لازم را به دولت انجام می دهد. رئیس قوه 
قضائیه به اهمیت مقوله بازاریابی در تقویت بنیه اقتصادی 
کشور و تولید ملی اشاره کرد و بیان کرد: اگر چه دستگاه 
قضائی در این زمینه بازیگر و کنشگر اصلی محسوب 
نمی شود، اما آمادگی دارد در جهت کمک به عملیاتی شدن 
مؤلفه های اقتصاد مقاومتی، دستگاه های ذی ربط کشور را 
در امر بازاریابی داخلی و خارجی جهت فروش محصولات و 
تولیدات ملی یاری رساند. ضرورت انسداد بسترهای فسادزا 
از دیگر تاکیدات محسنی اژه ای در جریان نشست شورای 

عالی قوه قضائیه بود.

سـرمقالـــه

آنچه که امروز در خصوص مذاکرات احیای برجام و رسیدن 
به توافق در وین مطرح می شود بیشتر گمانه زنی هاست و ریز 
مذاکرات روشن نیست و از سوی طرفین مذاکره نیز اعلام نشده 
است. تنها موضعی که تقریبا از سوی طرفین اعلام شده این بوده 
که ۱+۴ در میان خودشان در خصوص توافق ایران تا حدودی 
به اجماع رسیده اند. هر چند که طرف غربی گاهی نیز می گوید 
که توپ در زمین ایران است و گاهی ایرانی ها اعلام می کنند که 
آمریکایی ها باید تصمیم بگیرند که چه رویکردی در خصوص 
تضمینی که ایران خواستار آن شده از خود بروز خواهند داد. 
اخیرا نیز نمایندگان مجلس اعلام کردند که حتما این تضمین 
اخذ شود. لذا اگر صرفا همین موضوع در میان باشد و ایران 
خواهان این باشد که توافقی که امضا خواهد شد همانند برجام 
قبلی نباشد که سال ۲۰۱۵ به توافق رسیدند اما پس از چند سال 
رئیس جمهور بعدی آمریکا یعنی ترامپ به راحتی از آن خارج شد 
و نه تنها تحریم های ایران را باز گرداند بلکه تعدادی تحریم های 
اضافی را نیز بر علیه کشورمان به اجرا گذاشت و کشورهای دیگر 
نیز از آن پیروی کردند. با این حال با توجه به همه این اعلام ها 
و آنچه که در اخبار آمده و اعلام هایی که از جانب طرفین شده 
می توان این گمانه زنی را کرد که توافق روی مسائل هسته ای و 
اصول کلی برجام قبلی حاصل شده است. به عبارت دیگر آمریکا، 
اروپایی ها و چین و روسیه اجماعی را به وجود آوردند که برجام را 
مجدا احیا و توافق مجددی را امضا کنند. هر چند همان طور که 
گفته شد هنوز ریز مذاکرات و آنچه که در وین گذشته و می گذرد 
هنوز مشخص نشده که ایران تا همین جا که هست می ایستد و 
غنی سازی ۶۰ درصدی خود را تحویل روسیه می دهد یا اینکه به 
صورت پله ای و مرحله ای این کار را انجام خواهند داد. لذا شاید 
همان گونه که آمریکایی ها می خواهند تحریم ها را بردارند و منابع 
مالی ایران را آزاد می کنند و فروش نفت و تعاملات بانکی ایران 
به حالت طبیعی باز خواهد گشت ایران نیز به تعهدات قبلی خود 
در قالب و چارچوب برجام باز گردد و طرفین به همان جایی که 
در سال ۲۰۱۵ داشتند باز  گردند. در هرصورت هر توافقی که 
با هر جزئیاتی انجام شده یا بشود امروز نشان داده می شود که 
طرفین به یک اجماع طرفینی رسیده اند. البته در حوزه تصمیم 
سیاسی شاید برای اینکه طرفین به توافق برسند تصمیماتی 
اتخاذ شود که فعلا توافق طرفینی انجام شود و سپس در همین 
راستا طرفین مطالبات خود را نیز مطرح کنند. لذا یا ایران باید 
تصمیم سیاسی بگیرد که در مورد شروط خود تجدید نظر کند 
یا اینکه پافشاری کند. از طرفی این تصمیم سیاسی باید از سوی 
آمریکایی ها نیز گرفته شود که از کنگره این تضمین را بگیرند 
که رئیس جمهور بعدی آمریکا به این توافق وفادار خواهند ماند. 
البته شاید راه میانه ای هم وجود داشته باشد که ۴+۱ این تضمین 
را بدهد یعنی سایر کشورها این تضمین را بدهند که رفتار آمریکا 
هر چه باشد ما به توافق وفادار خواهیم ماند و از تحریم های 
آمریکا پیروی نخواهیم کرد که این نیز می تواند نوعی تضمین 

برای ایران به حساب بیاید.

اجماع طرف ها برای رسیدن به توافق 

علی اصغر زرگر 
تحلیلگر مسائل بین الملل 

 رضایت خداوند 
در گرو رضایت مردم

 دولت نیازی
 به برجام ندارد!

رئیس ستاد کل نیروهای مسلح گفت: 
مسئولان در مرکز به صورت شبانه روزی 
در حال پیگیری موضوع حقابه هیرمند از 
کشور همسایه هستند و رفت و آمدهای 
مکرر در جریان است و به یاری خدا هر چه 
زودتر به نتیجه خواهد رسید. سرلشکر 
محمد باقری اظهارداشت: مساله آب 
جزو اساسی ترین موضوعات سیستان 
و بلوچستان است که نیاز اولیه مردم 
عزیز ما در این خطه ارزشمند محسوب 
می شود و خدا را شاکریم که این طرح 
آبرسانی امروز به نتیجه رسیده است. 
وی بیان کرد: افتخاری است برای ما 
که در کوران انجام ماموریت های دفاعی 
و امنیتی در سراسر مرزهای کشور به 
صورت هوایی، زمینی و دریایی ارتش 
قهرمان چنین مسئولیت های اجتماعی 
انجام  به  و  گرفته  برعهده  را  مهمی 
می رساند. وی بیان کرد: نیروی زمینی 
ارتش در طی سال های اخیر توانسته در 
مساله محرومیت زدایی، مقابله با کرونا و 
هر آنچه که از دستش بر می آید به مردم 
خدمت و کمک کند. ما در نیروهای مسلح 
معتقدیم برکت کار به این است که برای 
مردم باشد و برای رضایت آنان زیرا رضایت 

خداوند در گرو رضایت مردم است.

دبیرکل حزب موتلفه گفت: تجربه 
توافق ۲۰۱۵ نشان می دهد اخذ تضامین 
و راستی آزمایی در لغو تحریم ها امری 
لازم است و در عین حال موضع مقتدرانه 
جمهوری اسلامی نیز آنها را از اینکه به 
ایران تحمیل داشته باشند، ناامید کرده 
و در نتیجه دچار چندگانگی و تصمیمات 
ضد و نقیض شده اند و مواضع متناقض 
آنها حکایت از سردرگمی ها دارد. اسدا... 
بادامچیان تاکید کرد: دولتمردان آمریکا 
باید بدانند و می دانند که دولت سیزدهم، 
مواضع و تفکراتش با دولت قبلی متفاوت 
است؛ توهم برد- برد را ندارد و نیازی هم 
به برجام ندارد و باید ذهنیت های قبلی را 
تغییر دهند و بدانند با ایران مقتدر روبه رو 
هستند و بازیگری سیاسی و توطئه به 
ضرر خود آنها تمام خواهد شد. بادامچیان 
تصریح کرد: حزب موتلفه معتقد است 
که باید تمام تحریم ها لغو شده،  راستی 
آزمایی شوند و آمریکایی ها غرامت 
زیان هایی که به ایران وارد آورده اند را 
بپردازند. به نمایندگان کنگره آمریکا 
تذکر می دهیم که مصالح ملت و کشور 
آمریکا را بر سلطه گری به هم ریخته 

آمریکا ترجیح دهند. 

تاکید  با  رئیس جمهور  ملی:  آرمان 
بر اینکه ایران فاتح دو میدان جنگ علیه 
تروریسم و کارزار فشار حداکثری اقتصادی 
بوده است، گفت: آمریکا باید اراده خود را 
برای برداشتن تحریم های اصلی به اثبات 
برساند وی تاکید کرد: با دو هدف توسعه 
روابط دوجانبه بین دو کشور ایران و قطر و 
شرکت در نشست سران مجمع کشورهای 
صادرکننده گاز در دوحه حضور یافتم. ایران 
دنبال جهش در روابط منطقه ای به خصوص 
کشورهای خلیج فارس است. اهم اظهارات 

سید ابراهیم رئیسی از این قرار است: 
 هدف اول توسعه روابط دوجانبه با 
کشور دوست، برادر و همسایه قطر و هدف 
دوم شرکت در مجمع کشورهای تولید 
و صادرکننده گاز در جهان است که این 
چندمین نشستی است که به میزبانی قطر 
برگزار می شود. ما در فعال شدن دیپلماسی 
با کشورهای حاشیه  همسایگی به ویژه 
خلیج فارس، این سفر را گامی در جهت فعال 
شدن ارتباطات بین این کشورها و استفاده 
از ظرفیت های آنها در جهت توسعه روابط 
سیاسی و اقتصادی به ویژه با کشور قطر 
که میدان مشترک گازی داریم می دانیم. 
همکاری های ما در حوزه انرژی هم قابل توجه 

است؛ حوزه اقتصاد و انرژی نیز از بخش هایی 
است که برای ارتقای همکاری ها در آن 
می توان گام های اساسی در این سفر برداشت.

 موضوع مهم دوم همکاری ایران با مجمع 
کشورهای تولید و صادرکننده گاز است. 

تشکیل این مجمع با ابتکار جمهوری اسلامی 
ایران انجام شده و ما از مؤسسان آن هستیم. 
ایران در میان سه کشور مهم صادرکننده 
گاز در جهان قرار دارد و کشورهای ایران، 
قطر و روسیه از مهم ترین کشورهای تولید 

و صادرکننده گاز هستند. همکاری در این 
مجمع عمومی و مذاکراتی که در این رابطه 
می توانیم داشته باشیم می تواند گام بسیار 
مهمی برای همکاری بین کشورهای تولید 
.. رئیسی  . و صادرکننده گاز باشد. آیت ا
ابراز امیدواری کرد در این سفر علاوه بر 
دیدارهای دوجانبه و شرکت در اجلاس 
گازی، دیدارهایی با کشورهای شرکت کننده 
در این مجمع داشته باشیم که این دیدارها 
هم در حد خود قابل توجه خواهد بود. در این 
سفر، برای ارتقای روابط سیاسی، اقتصادی و 
تجاری بین کشورهای منطقه و کشورهای 
حوزه خلیج فارس گام های قابل توجهی 

برداشته می شود. 
 با دو هدف توسعه روابط دوجانبه بین 
دو کشور ایران و قطر و شرکت در نشست 
سران مجمع کشورهای صادرکننده گاز در 
دوحه حضور یافتم. در این دیدار توافق کردیم 
دو کشور از ظرفیت ها و فرصت های موجود 
برای گسترش همکاری ها و تعمیق مناسبات 
در عرصه ها و حوزه های مختلف بهره مند 
شوند. طرفین با توجه به قرابت سرزمینی 
و همسایگی و منافع و مزیت های مشترک 

اقتصادی تصمیم گرفتند...
ادامه صفحه 6

رئیس جمهور در دوحه:  

  ایران دنبال جهش در روابط منطقه ای است

 شرط رسیدن به توافق، تأمین منافع ملت و لغو تحریم هاست
  در دوران سختی دوستی خود را به همه کشورهای منطقه ثابت کرده ایم

آرمان ملی: احیای برجام از هتل کوبورگ وین تا اجلاس 
امنیتی مونیخ و مذاکرات دو جانبه مقامات کشورهای مختلف 
را درگیر خود کرده است و همه به دنبال راهکار و راه حل  هایی 
هستند تا در کمترین و سریع ترین زمان ممکن توافقی 
خوب و مطلوب طرفین حاصل شود. این در حالی است که 
هیأت های مذاکره کننده از زمان بازگشت از پایتخت ها به 
وین بسیار جدی و فشرده ادامه مذاکرات را پی گرفته اند و 
گویا همه بدین باور و نتیجه رسیده اند که باید در همین دور از 
مذاکرات توافق حاصل شود و پایان دور هشتم مذاکرات وین 
منجر به احیای برجام و برداشته شدن تحریم های هسته ای 
ایران گردد. همه طرف ها نیز بر این امر واقفند که اگر در این 
مقطع زمانی به هر دلیلی توافق صورت نگیرد؛ رسیدن به 
توافق در آینده اگر نگوییم غیر ممکن اما بسیار سخت خواهد 
بود. از همین رو است که از هیأت روسی و چینی گرفته تا 
تروئیکای اروپایی و حالا خود آمریکایی ها نیز به فراهم بودن 
شرایط برای رسیدن به توافق تاکید دارند. هیأت مذاکره 
کننده کشورمان نیز بارها به این مساله تاکید داشته که اگر 
طرف مقابل سریع تر به اتخاذ تصمیم سیاسی بپردازد توافق در 
دسترس خواهد بود و حتی زودتر از آنچه که فکرش می شده 
می توان اعلام توافق کرد. مهم این است که شروط ۳گانه ایران 
مبنی بر برداشته شدن تحریم ها، راستی آزمایی و مهم تر از آن 
اخذ تضمین برای عدم خروج مجدد آمریکا از برجام تحقق 
یابد. چیزی که اخیرا امیرعبداللهیان وزیر امور خارجه آن را 
به انتشار بیانیه ای سیاسی از سوی کنگره آمریکا تشبیه کرده 
و اخیرا نمایندگان مجلس نیز در نامه ای به رئیس جمهور 
خواستار ایستادگی بر اخذ تضمین شده اند. آنچه مسلم است 
همه چیز آماده و فراهم است و طرفین ایرانی، چینی و روسی 
منتظر تصمیم غربی ها یعنی اروپایی ها و آمریکا هستند تا 
هر چه زودتر تکلیف توافق روشن شود. چنانکه خطیب زاده 
سخنگوی وزارت امور خارجه گفته »اگر در مورد دو، سه 
موضوع باقی مانده، تعهد طرف های مقابل را ببینیم می توانیم 
وارد فاز نهایی شدن توافق شویم. گفت وگوهای جدی در 
این زمینه در جریان است. ما هنوز منتظر تصمیمات اروپا و 
آمریکا در این زمینه هستیم و متأسفانه هنوز آن اراده را در 
آن ها ندیده ایم که این تصمیمات از سوی آن ها گرفته شود.« 
حال باید دید که این تصمیمات چه زمانی اتخاذ خواهد شد تا 
بالاخره شاهد پایان ماراتن مذاکرات وین و اعلام توافق باشیم. 

 انتفاع توافق برای ایران 
طی هفته های گذشته مذاکرات در سطوح و قالب های 
مختلف بین هیات های مذاکره کننده جریان داشته و تیم 
مذاکره کننده کشورمان بر اساس اصول و دستورالعمل ها، 
پیشنهادها و خواسته های روشن خود را روی میز مذاکرات 
قرار داده است و دستیابی به یک توافق خوب را دنبال می کند. 
اگرچه در روند مذاکرات نشانه هایی از پیشرفت مشاهده 
می شود، اما طرف های غربی باید دست از مقصرنمایی ایران 
در وضع فعلی در مذاکرات بردارند و با توجه به اینکه در 
توافقات گذشته به هیچ یک از تعهدات خود عمل نکردند، 

تعهدات خود در توافق احتمالی آتی را تضمین کنند. در 
همین راستا، موضوع تضامین از مسائل مد نظر ایران است؛ 
ایران با توجه به بدعهدی های آمریکا در موضوع برجام، تاکید 
دارد که اراده خود را به صورت جدی و قابل راستی آزمایی 
نشان دهد. آمریکا باید تضمین بدهد که در صورت هرگونه 
توافق احتمالی اجرای آن توسط ایالات متحده پایدار خواهد 
بود. در حوزه رفع تحریم ها نیز، جمهوری اسلامی ایران 
خواستار لغو تمامی تحریم هایی است که ترامپ پس از خروج 
از برجام علیه اشخاص و نهادهای جمهوری اسلامی ایران 
اعمال کرده، است. همچنین ایران تاکید دارد که تحریم هایی 
که مانع انتفاع اقتصادی ایران از برجام شده، است. در حالی 
که به اذعان طرف های مذاکره کننده، گفت وگوها به مراحل 
پایانی خود نزدیک شده است، برخی تلاش های رسانه های 
غربی با هدف تحریف روند گفت وگوها و روایت سازی در مورد 
نحوه نگارش متون همچنان ادامه دارد. چنانکه در همین 
راستا شاهد تحرکات صهیونیست ها در وین نیز بوده ایم و 
در این میان آنها نماینده  خود را به وین فرستاده اند. در واقع 
مهم ترین محور مشترک تل آویو و تروئیکای اروپا نگرانی 
از پررنگ شدن نقش ایران در قبال تحولات منطقه ای و 
بین المللی است که موجب تضعیف حضور رژیم صهیونیستی 
از یک طرف و کاهش منافع اقتصادی این سه کشور اروپایی 
به لحاظ تجارت و فروش سلاح خواهد شد. این در حالی که 
خود غربی ها و صهیونیست ها نیز می دانند که توافق به نفع 
ایران خواهد بود چه اینکه اخیر یک رسانه صهیونیستی در 
این خصوص آورده است: اگر جدول زمانی به روز نشود برخی 
از بندهای توافق به زودی و در طول چند سال آینده منقضی 
خواهند شد و این امر ایران را قادر می سازد تا غنی سازی خود 
را بدون محدودیت تجدید کند و این بدین معنی است که 
ایران برنده واقعی مذاکرات خواهد بود. این ارزیابی که به  دور 
از واقعیت های مذاکرات وین نیست حاصل تلاش های شبانه 
روزی تیم زحمتکش مذاکره کننده ایران است که حفظ 
دستاوردهای اتمی کشور را مهم ترین تضمین پایداری توافق 

احتمالی می داند. 
 زمان توافق وابسته به انعطاف غرب

وزیر امور خارجه کشورمان مواضع ایران را راجع به 
مذاکرات وین و دیگر موضوعات تشریح کرد. حسین 
امیرعبداللهیان، در گفت وگو با شبکه یورو نیوز با تاکید 
به نزدیک شدن جمهوری اسلامی و طرف های غربی به 
حصول توافق در مذاکرات وین، نهایی شدن آن را منوط به 
انعطاف پذیری بیشتر آمریکا و اروپا دانست. رئیس دستگاه 
دیپلماسی در این گفت گو با اشاره به اینکه جمهوری اسلامی 
در جریان مذاکرات وین که با هدف احیای برجام و رفع 
تحریم های آمریکا در جریان است، ابتکار عمل بالایی از 
خود به نمایش گذاشته و با انعطاف پذیری زیادی بر سر میز 
مذاکره حاضر شده، گفت: با وجود اینکه طرف غربی در طول 
این مذاکرات دشوار بارها احتمال ترک میز مذاکره را مطرح 
کرده ولی ما همواره تاکید کرده ایم که با جدیت بر سر میز 

مذاکره خواهیم ماند. امیرعبداللهیان تصریح کرد: در حال 
حاضر نیز اگر می گوییم که بیش از هر زمان دیگری به حصول 
توافق نزدیک هستیم، به همین جهت است که به آمریکایی ها 
از طریق واسطه ها اطلاع داده ایم و به ۳ کشور اروپایی هم از 
سوی همکارانم در وین یا خودم گفته ایم که دیگر کاملا واضح 
است که نوبت شما فرا رسیده و زمان مشاهده ابتکار عمل و 
انعطاف پذیری طرف غربی است. وزیر امور خارجه ایران ادامه 
داد: ما در حال نزدیک شدن به حصول توافق هستیم اما هنوز 
برخی از مسائل باقی مانده که خطوط قرمز ما هستند. وی 
افزود: ما فکر می کنیم اگر طرف غربی امروز واقع بینانه  با آنچه 
در میز مذاکرات وین می گذرد برخورد کند، ما می توانیم در 
کمتر از چند ساعت به توافق نهایی برسیم. وزیر خارجه ایران 
خاطرنشان کرد: بنابراین، تعیین زمان دقیق توافق وابسته به 

انعطاف و ابتکار طرف غربی است. 
  تحولات برجامی 

تحولات حول محور احیای برجام واکنش های مختلفی 
را نیز با خود به همراه داشته است. از مذاکرات و دیدارهای 
دو جانبه روز های گذشته در حاشیه اجلاس امنیتی مونیخ 
گرفته تا گفت وگو های دو جانبه تلفنی سران و مقامات 
کشورها و توئیت های مختلفی که از ناحیه مقامات مختلف 
کشورها و یا هیأت های مذاکره کننده انتشار یافته مجموع 
تحولات و رویدادهای است که بیرون از محل مذاکرات حول 
محور احیای برجام رقم می خورد. هر چند که به نظر می رسد 
همه این تحرکات صرفا یک هدف را دنبال می کند و آن هم 
تلاش برای احیای برجام و برداشته شدن تحریم های ایران. 
در همین راستا نیز روز گذشته وزیر امورخارجه عربستان و 
مسئول سیاست خارجی اتحادیه اروپا درباره مذاکرات احیای 
برجام و توافق با ایران گفت وگو کردند. فیصل بن فرحان و 
جوزپ بورل همچنین در حاشیه کنفرانس امنیتی مونیخ با 
یکدیگر دیدار و درباره آخرین تحولات منطقه ای و بین المللی 
و همچنین راه های تقویت صلح و امنیت بین الملل بحث و 
تبادل نظر کردند. علی شمخانی دبیر شورای عالی امنیت 
ملی کشورمان نیز در خصوص احتمال مذاکره دو جانیه 
میان ایران و آمریکا در توییتی نوشت: مذاکرات وین از 
ابتدا میان ایران و ۱+۴ و نماینده اتحادیه اروپایی در جریان 
بوده و این مسیر بدون تغییر تا حصول نتیجه ادامه خواهد 
داشت. مذاکره با آمریکا به دلیل آنکه منشاء هیچ گشایشی 
نخواهد بود در دستور کار هیات مذاکره کننده ایران نیست. 
همچنین نماینده روسیه در سازمان های بین المللی در 
وین در پیامی توئیتری برخی گمانه زنی ها را مبنی بر اینکه 
توافق حاصل از مذاکرات وین ضعیف تر از توافق هسته ای 
۲۰۱۵ خواهد بود را رد کرد. میخائیل اولیانوف در صفحه 
توئیترش نوشت: برخی تحلیلگران در انتظار برای احیای 
توافق هسته ای، ادعا می کنند توافق »ضعیف تر« خواهد بود. 
این صحت ندارد. ما شاهد برجام به شکل اصلی آن خواهیم 
بود که طبیعتا ضعیف تر از سال ۲۰۱۵زمانی که توافق انجام 

شد نخواهد بود.

»آرمان ملی« تحولات پیرامون احیای برجام را بررسی می کند:

تـــوپ در زمـیــن آمــریکاســـت  
 امیر عبداللهیان: غربی ها واقع بین باشند کمتر از چند ساعت به توافق می رسیم

 دنبال مسدود کردن
 اینترنت نیستیم

وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات با 
بیان اینکه دولت سیزدهم به دنبال اعمال 
محدودیت و مسدود کردن اینترنت نیست، 
گفت: البته فضای مجازی تهدیداتی هم 
دارد که قانون گذار باید برای آن چارچوب 
تعیین کـــند و ما هم در چـــارچوبی که 
قانون گـذار تعیین می کند، امور را دنبال 
می کنیم. عیسی زارع پور اظهار داشت: 
روند ما خیلی تغییر ویژه ای نکرده، اما در 
حوزه ارتباطات ثابت مشکل جدی داریم، 
شبکه انتقال شرکت مخابرات ایران که 
توسعه دهنده است و ۷۰ درصد ترافیک 
اپراتور های سیار، ایرانسل، همراه اول، 
رایتل و خود مخابرات را تامین می کند، 
به دلیل عدم سرمایه گذاری در ۱۰ سال 
گذشته اشباع شده و ما داریم به سرعت 
شرایطی را فراهم کنیم که بخشی از 
مشکلات حل شود. وی خاطرنشان کرد: 
آنچه که مسلم است، دولت سیزدهم به 
هیچ وجه دنبال اعمال محدودیت، مسدود 
کردن اینترنت و اجرای طرح هایی که در 
فضای مجازی مطرح می شود، نیست. نگاه 
ما کاملا فرصت محور است، البته فضای 
مجازی تهدیداتی هم دارد که قانون گذار 
باید برای آن چارچوب تعیین کند و ما هم 
در چارچوبی که قانون گذار تعیین می کند، 

امور را دنبال می کنیم. 

امضای ۱۴ سند همکاری میان مقامات ایران و قطر
مقامات جمهوری اسلامی ایران و قطر در حضور رئیس جمهوری 
کشورمان و امیر قطر، ۱۴ سند همکاری امضا کردند. در جریان سفر سید 
ابراهیم رئیسی به قطر، ۱۴ سند همکاری در حوزه های سیاست خارجی، 
رادیو و تلویزیون، ورزش، حمل و نقل، برق، استاندارد، فرهنگی و آموزشی 
بین دو کشور به امضا رسید. حسین امیرعبدالهیان وزیر امور خارجه، رستم 
قاسمی وزیر راه و شهرسازی و علی اکبر محرابیان وزیر نیرو و رئیس ایرانی 

کمیسیون مشترک، این اسناد را از سوی هیات کشورمان امضا کردند.


